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บทคัดยอ 
 
  การวิจัยคร้ังนี้มีวัตถุประสงคเพื่อ 1) ศึกษาความเปนมาและการสถาปนาของ
ราชวงศอุษมานียะฮโดยสังเขป  2) ศึกษาชีวประวัติของสุลตานมุฮัมมัด อัลฟาติห  3) ศึกษาและ
วิเคราะหลักษณะการปกครองในสมัยสุลตานมุฮัมมัด อัลฟาติห   ซ่ึงทานเปนบุคคลหนึ่งที่มี
ความสําคัญในประวัติศาสตรอิสลามในการเปนนักปกครองที่มีความรู ความสามารถ โดยผูวิจัยมุง
ศึกษาวิเคราะหจากเอกสารและตําราที่เกี่ยวกับลักษณะการปกครองของสุลตานมุฮัมมัด อัลฟาติห
เปนหลักและตําราอื่นๆที่เกี่ยวกับราชวงศอุษมานียะฮ ผลการวิจัยพบวา การสถาปนาราชวงศ          
อุษมานียะฮ เร่ิมตนจากอุษมาน อิบนฺ  เออรตุฆรุล เปนผูกอตั้ง ทานไดรับการแตงตั้งใหเปนสุลตาน
อุษมานและไดปกครองอาณาจักรอุษมานียะฮ  ในชวงที่มีการสถาปนาราชวงศอุษมานียะฮ สุลตาน
อุษมานไดมีการขยายดินแดนรัฐอิสลามออกไปยังสถานที่ตางๆ จนมาถึงชวงภายหลังการสถาปนา
ราชวงศอุษมานียะฮไดมีการขยายดินแดนไปยังทวีปยุโรป สําหรับชีวประวัติของสุลตานมุฮัมมัดที่ 2 
พระองคเปนสุลตานองคที่ 7  สืบเชื้อสายมาจากสุลตานอุษมาน พระองคไดรับการฝกฝนใหเปนผูมี
ความรู ความเชี่ยวชาญในหลายสาขาวิชา รวมถึงความสามารถในการบริหารบานเมือง ซ่ึงพระองค
เคยไดรับแตงตั้งใหเปนเจาเมืองแม็กนีเซียตั้งแตวัยเด็ก ทําใหพระองคไดรับประสบการณมากมาย
และมีผลตอการมาปกครองบานเมืองในสมัยของพระองค สวนลักษณะการปกครองของสุลตาน
มุฮัมมัดที่ 2 พระองคไดนําบทบัญญัติอัลกุรอานมาเปนธรรมนูญในการบริหารประเทศ ตําแหนงที่มี
ความสําคัญสูงสุดคือตําแหนงสุลตาน มีระบบสภาขุนนางที่มีแกรนด วิเซียรเปนตําแหนงสูงสุดแตมี
อํานาจรองลงมาจากสุลตาน ส่ิงที่เปนความสําเร็จในการบริหารปกครองในยุคนี้คือการพิชิตกรุง
คอนสแตนติโนเปล ทําใหสุลตานไดรับการขนานนามวา อัลฟาติห และไดมีการเปลี่ยนมาเปนเมือง
หลวงของอาณาจักรอุษมานียะฮ โดยมีช่ือใหมวา อิสตันบูล  
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ABSTRACT 
 

 The objective of this research are 1) to study background and establishment of 
the Ottoman Empire 2) to study the biography of Sultan Muhammad the Conqueror 3) to 
study and analyze the administrative model in the period of Sultan Muhammad the 
Conqueror who is considered as an important person in Islamic history regarding his 
intellectual ability. In this study, the researcher  is concentrated on analytical study of 
documents and textbooks relating to the administration of Sultan Muhammad the 
Conqueror as well as other textbooks relating to the Ottoman Empire. The outcomes of 
study reveal that the establishment of the Ottoman Empire was initiated by Osman Ibn 
Ertughrul who was regarded as the founder. He was appointed as the first Sultan of the 
Ottoman Empire. During the establishment of the Ottoman Empire, the Sultan Osman 
had widely expanded time territory of Islamic state to cover other regions. After the 
establishment of the Ottoman Empire, Islamic state had been extended to reach 
European continent. Regarding biography of Sultan Muhammad the Conqueror, he was 
the seventh Sultan who was inherited from Sultan Osman. He was educated and expert 
on various subjects. He also had ability in the administration and was appointed as 
governor of Magnesia when he was still very young. This appointment had resulted in 
his worthy experience for later administration of Islamic state. Sultan Muhammad the 
Conqueror had applied the provisions of al – Quran as constitution in the administration 
of state. The supreme position of the Ottoman Empire is the position of Sultan. The most 
successful task of Sultan Muhammad the Conqueror was to conquer Constantinople 
resulting in his being named as “ al – Fatih “.Later, Constantinople was assigned as new 
capital of the Ottoman Empire and renamed as “ Istanbul “ 
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  ) دراسة تحليلية ( سلطان محمد الفاتح  ال نظام الحكم في عهد    موضوع البحث
  

   سيئتا   سأبودينج       الباحثة
    

   الدراسات الإسلامية      التخصص
  

  . ه1428     العام الجامعى
  
  

  مستخلص البحث
  

  
         ة  الدولة العثمانية وقيامها  باختصاردراسة نشأ) 1  : يستهدف هذا البحث   

 ودراسة  التحليلية  عن نظام الحكم  في )3    سيرة  السلطان  محمد الفاتح ودراسة)2

وشخصية البارزة  التي تتمثل فى السياسة  الحكيمة وإلمامه بمعظم التخصصات     ، هعصر

سلطان محمد بتتعلق   قامت الباحثة  بتحليل المعلومات  عن الكتب التي  حيث .  العلمية 

ها  اليت  توصل التي نتائجالومن أهم     .المتعلقة بهخرى  الأكتب ال،  ومه ونظام حكالفاتح 

 الدولة  عثمان بن ارطغول  وهو مؤسس سلطان نظام  الدولة  العثمانية  منبدأ  الباحثة  ،

دائرة  الفتوحات العثمانية في عصره ، وتزداد  دائرة   الاتساع  أكثر تسع وت ،  الإسلامية 

وكان محمد الفاتح  سلطانا   .   الأمر  إلى  أوروبا   ده  حتى  وصلفأكثر  في عصر بع

 ويمتاز بثقافة الواسعة  وعلمه  المتعدد المجلات ،    ،ةن   العثمانييط  من نسب السلاسابعا

  منذ  على  منطقة  مغنيسيا  حيث ولاه أبوه ،شؤو ن  الدولة  كما أنه  قادر  على تدبير   

  نظام الحكموكان .   و إدارة  الدولة  بحكمة   في  مستقبله السياسيالأمر يساعده ، طفولة 

صب امنوالأعلى ال للبلا د ،  ا القرآن  دستورأنه قد جعل    فى عصر السلطان محمد الفاتح 

  في الإنجازات  التي حصلت  نظام الديوان   ، ومن رئيس  وهو هنائبثم  هو السلطان  

" وتم تغيرها  فيما بعد  إلى  "  الفاتح "  ب   الناسى سماه    فتح القسطنطينية  حته عصر

 ." جديدة  للدولة العثمانية  العاصمة "    استنبول
 
 
 




